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A Barcelona també va guanyar
l’independentisme. Aquesta és
la primera conclusió que es
pot  extreure dels resultats de
les eleccions al Parlament, en
clau plebiscitària, del passat
27 de setembre. 

També és cert, i així cal
apuntar-ho abans de desglossar
les dades, que l’independen-
tisme, igual que ha passat al
país, no ha aconseguit superar
el llindar del 50% dels vots. De
fet, els resultats, en percentat-
ge de vots, són pràcticament
idèntics als d’arreu del país:
47,24% de vots independen-
tistes a Barcelona i 47,74% a Ca-
talunya.

Donant un cop d’ull al mapa
electoral barceloní post 27S, hi ha
diversos factors que cal destacar.
El primer és que Junts pel Sí va
ser la formació  més votada en 9
dels 10 districtes i en 58 dels 73
barris. On no va guanyar Junts
pel Sí ho va fer, a tot arreu, Ciu-
tadans, tant al districte restant
(Nou Barris) com als 15 barris (8
d’aquests 15 són a Nou Barris).

L’EIXAMPLE I GRÀCIA
La ciutat té dos grans feus inde-
pendentistes: l’Eixample i Gràcia.
Aquests són els dos únics dis-
trictes on Junts pel Sí i la CUP
van superar el 50% dels vots. En
el cas de Gràcia -l’únic districte
on Junts pel Sí i la CUP ocupen
la primera i segona posició- la xi-
fra es va enfilar fins al 60,68%,
mentre que a l’Eixample va ser
del 55,29%. L’independentisme

també va estar molt a prop de su-
perar la barrera del 50% a Sarrià
Sant-Gervasi i a les Corts.

Pel que fa a Junts pel Sí, on va
rebre més suports va ser als barris
de Vallvidrera, el Tibidabo i les
Planes, on la llista de Raül Ro-
meva va aconseguir un 49,2%
dels sufragis, mentre que els seus
pitjors resultats es van produir en
8 dels 13 barris de Nou Barris. 

CIUTADANS
L’altre gran vencedor de la nit va
ser Ciutadans. La formació ta-
ronja va fomentar els seus bons
resultats a la Marina del Prat
Vermell del districte de Sants-
Montjuïc (on va treure els mi-
llors resultats amb un 28,7%
dels vots), a Pedralbes, a les
Tres Torres, a la Trinitat Vella,
Baró de Viver i a vuit barris del
districte de Nou Barris.
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Victòria independentista
» Junts pel Sí i la CUP obtenen el 47,24% de suport a la ciutat, només mig punt menys que a la resta del país

» La candidatura liderada per Romeva s’imposa en 58 dels 73 barris, mentre que C’s ho fa als 15 restants

SANTS-MONTJUÏC4El 27S la
victòria independentista també
va ser incontestable al districte.
Junts pel Sí ( primera formació
amb el 36,90% dels vots) i la CUP
(quart partit amb l’11,26% dels
suports),  es van aproximar al
50% de vots després d’aconse-
guir el suport del 48,16% dels vo-
tants, una xifra lleugerament
superior a la que les dues for-
macions van obtenir al conjunt
de la ciutat (47,74%).

En l’àmbit dels barris, Junts
pel Sí es va imposar a tots ex-
cepte a la Marina del Prat Ver-
mell, on el guanyador va ser
Ciutadans. La formació taronja

-segona força al districte- hi va
aconseguir, percentualment, els
millors resultats d’entre els 15
barris de la ciutat on va guanyar.
Tot i això, cal remarcar que tan
sols van ser 137 vots (28,7%), ja
que la participació només va
ser del 54,8%. També cal desta-
car que l’independentisme va su-
perar la barrera del 50% dels
vots a Sants, Hostafrancs i La
Bordeta.

Pel que fa a la resta de for-
macions, el PSC va ser la terce-
ra força més votada (12,29%);
Catalunya sí que es Pot, la cin-
quena (11,21%); el PP, la sisena
(8,35%) i Unió la setena (2,17%).

Junts pel Sí i la CUP s’acosten
al 50% de vots al districte

Junts pel Sí va guanyar a 58 dels 73 barris de la ciutat. Infografia: Albert M. Castillo i Sampedro

Albert Ribas
BARCELONA
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Un diari plural Un diari participatiu

Serà per la distància de 600 km,
que hi ha entre Barcelona i Ma-
drid, o per la diferència de pressió
atmosfèrica pel desnivell que hi
ha de 622 m en números rodons,
que allà tot és diferent i sembla
que les eleccions del 27-S no són el
mateix en un lloc que en l’altre. A
Catalunya, s’han fet unes elec-
cions, amb uns resultats que es
compten clarament amb vots i es-
cons i en canvi a Madrid surten
uns resultats totalment diferents,
es tracta de la quantificació de
vots a favor, en contra, els que no
es defineixen, els en blanc, els nuls
i els que no han anat a votar. Sem-
bla que això no té discussió, però
no, els mitjans d’informació i par-
tits polítics han fet malabarismes
per canviar-ho tot a la seva con-
veniència i tergiversar els resul-
tats. Mariano Rajoy comptant el
percentatge dels vots a favor de la
independència amb la totalitat de
la població catalana que podia vo-
tar, fa pena, n’hi ha com per tor-
nar-los a classes de recuperació
de matemàtiques o repetir curs.
Com diu el refranyer, tot plegat
són “Vuits i nous i cartes que no
lliguen” tracten d’embolicar la
troca i que no s’analitzi el que re-
alment ha passat el 27-S, com més
enrenou millor i així posant el cap
sota l’ala, enrocant-se en les lleis i
els tribunals, anar allargant l’ago-
nia d’un Estat que està en crisi i no
ho volen reconèixer. Així no és
gens estrany, que cada vegada hi
hagi més catalans que vulguin la
independència. Serà quëstió de
demanar ajut a la NASA i que en-
viïn urgentment una sonda d’a-
quelles que han enviat a Mart, on
han descobert aigua, a veure si hi
descobreixen algun rastre de vida
intel·ligent.

4A 600 KM
per Jordi Lleal

4Partitura socialista
per Mari Carmen Lozano

Josep Antoni Duran Lleida pas-
sarà a la història per haver-se en-
fonsat amb Unió Democràtica de
Catalunya, partit fundat l’any
1931 i d’ideologia democristiana
o socialcristiana. L’aportació
d’Unió, des de la seva fundació,
ha consistit a aplicar uns princi-
pis cristians a l’acció política. I ho
ha fet de manera respectuosa,
sense imposicions, i sense cap
mena de nacionalcatolicisme.

Ara Duran i el seu col·labo-
rador Ramon Espadaler, que
encapçalava la candidatura d’U-
nió a les eleccions del 27S, han
fracassat. Trencant amb l’im-
pecable historial del partit, Unió
s’ha posat al mateix bàndol del
PP, del PSOE i de Ciudadanos
contra el procés sobiranista im-
pulsat per Junts pel Si i la CUP.
S’han convertit en partit extra-
parlamentari. L’enfonsament
del tàndem Duran/Espadaler
va començar el dia que endega-
ren una operació de l’anomena-
da tercera via, que també ha
fracassat, que va culminar amb
la divisió d’Unió per la meitat i
amb la ruptura de la coalició Con-
vergència i Unió.

Duran i Espadaler diuen que
han posat el seu càrrec a dispo-
sició de la cúpula del partit. Ho
presenten com un gest demo-
cràtic, però només ho fan de cara
a la galeria. Ells dominen la cú-
pula del partit i saben que aques-
ta els hi demanarà que continu-

ïn en els seus càrrecs. Espadaler
fins i tot ha expressat la seva con-
vicció que Duran encapçalarà la
candidatura d’Unió en les elec-
cions espanyoles del pròxim mes
de desembre. Si la intenció de
Duran i Espadaler fos de debò la
de plegar haurien de dimitir de
forma irrevocable.

El fracàs electoral d’Unió ha
comportat que els cent mil vots
que ha rebut hagin anat a les es-
combraries. Són cent mil vots
que haguessin pogut anar a so-
cial cristians com Joan Rigol, Nú-
ria de Gispert, Antoni Castellà,
Josep Martorell que han for-
mat part de la candidatura de
Junts pe SI. Duran i Espadaler
s’enfonsen intentant que el so-
biranisme s’enfonsi. Però aquest
objectiu no l’han aconseguit.

Rigol, de Gispert, Castellà,
Martorell i tants altres han posat
en marxa una nova formació
política que es fa seu l’esperit fun-
dacional d’Unió Democràtica.
Es tracta de Demòcrates de Ca-
talunya (DC). Es defineixen així:
“Som demòcrates, persones
compromeses amb la llibertat, la
fraternitat, la justícia social i l’as-
soliment d’un estat català inde-
pendent amb una majoria par-
lamentària. Un partit del segle
XXI que neix amb voluntat de
contribuir en el procés de rege-
neració democràtica del país,
amb voluntaris i amb un finan-
çament transparent”.

per Oriol Domingo

4Duran i Unió s’enfonsen

L’ésser humà és un animal sim-
bòlic. Una de les seves  caracte-
rístiques és la capacitat de sim-
bolització, així ens trobem que
la paraula tres és el resultat de la
unitat de l’un i del dos, la suma
del cel i la terra.

Històricament entre els an-
tics pobladors el tres era el més
sagrat dels números. Encara
que sigui una figura aritmètica,
se li va atribuir algunes virtuts
místiques, com ara a la filosofia
de Plató, on era considerat la
base dels signes de la perfecció
en les seves tres personalitats: la
material, l’espiritual i la intel·lec-
tual, que és allò que determina
a la Unitat de l’home. Potser per
això Aristòtil va arribar al con-
venciment que l’home conté en
si  mateix el principi, el mitjà i la
fi, mostrant-nos que l’home és el
símbol de la perfecta  harmonia.
També a la mitologia grega i ro-
mana el número tres va ser
considerat com el principal atri-
but dels successos llegendaris,
com per exemple, que l’Astre Rei
tenia tres noms: Sol, Apolo i Li-
ber.  El tres representa l’equili-
bri. Pitàgores considerava que el

tres era el número ideal perquè
aconseguia l’equilibri de totes les
partes; el triangle “complet” del
gran matemàtic, qui va creure en
la relació dels números i el des-
tí dels homes.

En la seva representació nu-
merològica el tres és auto ex-
pressiu en moltes vessants i
amb capacitat comunicativa; és
el signe de l’expressió artística, de
la  sociabilitat, de la simpatia, i de
la comunicació.  També està as-
sociat amb el sentit de l’humor,
de la inspiració i de la intel·li-
gència imaginativa amb capaci-
tats especials capaces de generar
les idees més importants que po-
den arribar a ser clau en l’esfera
dels pensaments, de les empre-
ses i de les institucions.

La nova distribució del Par-
lament situa al PSC com la ter-
cera força política. Aquells que
es van mostrar escèptics amb el
ball socialista, que vagin prenent
nota i comencen a aprendre a
ballar, perquè Miquel Iceta s’ha
consolidat com líder al capda-
vant del PSC i ha deixat ben pa-
lès que a la partitura socialista
sona una nova melodia.

Actualitat a la xarxa

#Matemàtiques#27S #Imputat

@eudald31: La meva valoració reposada
dels resultats de les eleccions de diu-
menge: ens hem guanyat el dret moral a
forçar la màquina fins que rebenti.

@enricvd: Com a president, Mas pot fer el
primer acte real de sobirania preguntant al
Parlament si s'ha de sotmetre o no a la justí-
cia espanyola.

@XavierGLuque: Arrimadas demana
noves eleccions. Ho entenc. Amb 25 da-
vant de 62+10 no té res a fer a part d'anar
a La Sexta cada setmana.
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@encampanya: Baños diu que la CUP no
vol Mas de president. La CUP és decisiva
per investir Mas. Segur que Mas fa un pas
enrere per Catalunya.

@g_quadri: Los renglones torcidos de la
política internacional: Obama, Putin y to-
dos terminarán apoyando al régimen Sirio
contra el Estado Islámico...

@Iaia-Toneta: Troben aigua a Mart.
Comença l'edificació massiva de segones
residències al planeta vermell. MARTina d'or,
ciudad de vacaciones.

Un diari obert

Opinió en 140 caràcters

Analitzant en general els fets polítics de la
setmana passada, constato que aquesta va
ser  molt reveladora. Tota la campanya de
la por engegada per l’Estat es va anar  des-
muntant com un castell de cartes. Va cau-
re la carta de Juncker, que va resultar ser
una potinera manipulació. Va caure el cor-
ralito de la Catalunya independent pro-
fetitzat dilluns dia 21 pel governador del
Banc d’Espanya, i negat el dimecres 23 per
ell mateix. Va caure l’amenaça de les
pensions, reiterada fins a l’extenuació, però
que quatre dies abans dels comicis Rajoy
va admetre que no corrien cap risc. I va
caure l’amenaça de l’expulsió d’Europa,
gràcies a una insospitada entrevista en què
Rajoy va evidenciar que les lleis espanyoles
i europees ho impossibiliten.

Totes les amenaces s’han demostrat
falses. L’estat espanyol ha quedat com el
que és, un estat franquista que, malgrat te-
nir unes formes aparentment homolo-
gables, en el fons està molt lluny, molt, de
la democràcia. Però això no és cap nove-
tat. Els estudis, llibres i reportatges que fa
anys que denuncien l’essència franquis-
ta i autoritària de l’estat espanyol es
compten per centenars. Només els obtu-
sos o els còmplices neguen aquesta evi-
dència. Però la duresa de la guerra bruta
engegada durant aquesta campanya elec-
toral ha provocat alguns danys col·laterals,
com la caiguda en picat de la credibilitat
dels grans mitjans de comunicació espa-
nyols.

Tal com passa avui després de la con-
tundent victòria independentista de di-
umenge, només cal fer un recull de les por-
tades d’El Mundo, l’ABC, La Razón i El
País per constatar el gran espai donat a la
mentida i el minúscul espai dedicat a les
rectificacions. Tot això en contraposició
dels titulars i les notícies de la premsa eu-
ropea. De fet, sembla que expliquin elec-
cions diferents. L’espai de rectificació
dels mitjans espanyols ha estat tan mi-
núscul que en alguns casos no ha ni exis-
tit. I així ha passat també a les ràdios i te-
levisions estatals. Tots els grans mitjans
han fet de portaveus de la mentida, sen-
se manies, sense escrúpols. La traïció als
codis deontològics del periodisme ha es-
tat antològica. S’han publicat informes po-
lítics fent-los passar per tècnics, s’han fal-
sejat declaracions i s’ha entrat en una es-
piral de magnificació dels posiciona-
ments contraris a la independència i si-
lenciament dels posicionaments favora-

bles que ha acabat convertint les infor-
macions en paròdies.

La premsa espanyola sempre ha estat
a la cua en credibilitat i prestigi. Així ho
constata, per exemple, l’última anàlisi del
The Nation de principis de setembre, que
afirma que els mitjans espanyols “són els
pitjors d’Europa”. Una sentència que ara,
un cop passada la campanya, encara se-
ria més contundent. I per què els mitjans
espanyols han decidit suïcidar-se d’a-
questa manera? Per què han abandonat
qualsevol intenció de fer periodisme per
passar a ser pamflets d’usar i llençar?

La resposta la va donar Clinton el 1992:
“És l’economia, estúpid!”. Actualment, a
l’estat espanyol hi ha entre 80 i 90 cap-
çaleres. Però resulta que, en realitat, els
amos de totes elles els podem comptar
amb els dits de dues mans: no arriben a
deu grans grups. I resulta que tots aquests
grans grups, tots, o bé han començat a in-
corporar els bancs als seus consells d’ad-
ministració o bé han acabat venent-los les
seves accions. És a dir, que entre els
amos dels grans grups mediàtics espanyols
ara hi ha Caixa Bank, Banc Sabadell, Ban-
co Santander, BBVA o HSBC.

I quina ha estat l’actitud de la banca
durant la campanya electoral? Doncs la
d’afegir-se a la guerra bruta, vet aquí. És
a dir, que a l’espai mediàtic espanyol s’hi
ha gestat una combinació explosiva: la
gana (l’anticatalanisme endèmic del fran-
quisme) i el menjar (les servituds econò-
miques bancàries). Si tens molta gana i
tens molt menjar, t’acabes empatxant, que
és el que els ha passat als grans mitjans es-
panyols.

Afartar-se inicialment pot ser plaent,
però sempre acaba en mal de panxa. Des-
prés d’aquesta campanya electoral i els
posteriors grans resultats pels partits fa-
vorables de la independència, l’empatx
mediàtic espanyol ja és irreversible. Han
fet de portaveus de la mentida i s’hi han
recreat, intentant que tothom s’empassés
manipulació rere manipulació. Però les
mentides s’han descobert (i es continua-
ran descobrint perquè qui més qui menys
sap llegir i contrastar fets) i totes les
grans capçaleres de paper, ràdio i televi-
sió han quedat vergonyosament delatades.
Després d’això, passi el que passi en els
pròxims 18 mesos, sembla clar que l’es-
pai comunicatiu espanyol i la realitat ca-
talana trigaran molt temps a menjar a la
mateixa taula.

4Portaveus de la mentida
per David Bassa

Hem passat hores sota un tendal ofe-
rint il·lusió i informació.
Hem somrigut davant de la indiferèn-
cia, el menyspreu i l'insult.
Hem cregut quan ningú hi creia.
Hem cregut en el que ningú creia.
Hem imaginat un munt de victòries
sustentades en un munt de derrotes.
Hem superat les nostres idees per una
de tots.
Hem convocat a milers a places i car-
rers sense preguntar d'on venien.
Hem estat més revolucionaris que el
més revolucionari de tots ells.
Hem fet petits els qui abusaven de la
seva grandesa.
Hem fet grans els qui no sabien que ho
eren.
Hem descobert que érem alguna cosa
que sempre havíem estat.
Hem parlat del que ningú havia parlat,
on ningú ho havia fet.
Hem desafiat a qui mai havia estat des-
afiat.
Hem destapat enormes mancances
democràtiques.
Hem demostrat el que eren els qui
sempre s'amagaven.
Hem vist il·lusió on només hi havia
pena.
Hem fet creure a qui ja no creia en res.
Hem vist auditoris amb enemics as-
seguts junts.
Hem vist a desconeguts dir exactament
el mateix.
Hem vist paradetes plenes sota la plu-
ja.

Hem buidat a grans partits i omplert
petites assemblees.
Hem escoltat a Mas, Junqueras, Rull,
Romeva i Tardà en un mateix acte.
Hem vist a Baños fer posar vermells a
"grans revolucionaris". Hem vist a
Rajoy fent el ridícul. Una altra vegada.
Hem vist a qui mai es preocupa, pre-
ocupar-se molt.
Hem despertat odis que dignificaven
aquesta causa.
Hem ignorat una enorme maquinària
mediàtica.
Hem vist cues immenses davant d'ur-
nes.
Hem vist bastons i cadires de rodes en-
trar en col·legis.
Hem vist votar pels que hi són i pels qui
vindran.
Hem estat dignes de tota una història.
Hem fet de la fe un compromís inelu-
dible.
Hem fet del dolor transformació polí-
tica.
Hem interpel·lat a tots. Hem parlat
d'independència en castellà.
Hem transcendit els nostres orígens.
Hem enorgullit a milers amb l'orgull fe-
rit.
Hem dignificat milers de derrotes.
Hem respost a milers d'amenaces.
Hem honrat milers de records. Hem
assumit milers d'anhels.
Hem recordat milers d'abraçades.
Hem guanyat.
On mai. Amb qui mai. I com mai.
Enhorabona.

4Hem
per Gabriel Rufian, membre de Súmate
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Està satisfeta dels primers 100
dies al capdavant de l’Ajun-
tament?

Molt satisfeta, però sense auto-
complaença. Sóc conscient que
queden moltes coses a fer i que no
tot es pot resoldre amb pocs mesos
de mandat. Però tenint en compte
les limitacions, com el fet de ser un
govern de només 11 regidors i re-
gidores, que per a molts de nosaltres
és la primera experiència institu-
cional i que hem tingut tots els focus
a sobre des del primer dia, crec que
els principals objectius els hem po-
sat en marxa. I això és el més im-
portant: els compromisos que vam
adquirir ja els hem activat.

Vostè ha parlat recentment de di-
ficultats i contradiccions. A què es
refereix?
A què no tot depèn de tu. I repe-
teixo, estem en minoria i això ens ho
posa més difícil tot. També hem ha-
gut d’aprendre com funciona la
institució i interioritzar les regles del
joc i, mentrestant, intentar tirar en-
davant el nostre programa.

Si pogués tornar a començar, fa-
ria alguna cosa diferent?
Ara que ja conec com funcionen els
mecanismes de l’oposició, segura-
ment des del principi hauria in-
tentat sistematitzar i fer pública la
relació amb la resta de grups, per-
què ens han retret que no col·la-
borem amb ells però la veritat és
que no hem parat de parlar-hi.
Potser no ho hem visibilitzat prou.
De fet, nosaltres hem dit i repetit
que estem oberts a pactes de ciu-
tat i al consens, però algunes for-
macions es dediquen a bombar-
dejar i bloquejar el govern.

Està decebuda amb l’oposició?
Bé, sí. Sento que he estat una mica
ingènua amb l’oposició. No vull po-
sar tothom en el mateix sac perquè
no tothom actua igual, però sí que
és veritat que una pensa que els
grups municipals actuaran en be-
nefici dels interessos de la ciutat i no
sempre és així. Hem vist que alguns
partits utilitzen els mecanismes que
té l’oposició amb ús partidista.

Expliqui’s.
Alguns s’han dedicat, només co-
mençar, a fer el que no s’havia fet mai
en cap altre mandat: convocar co-
missions extraordinàries i plens ex-

traordinaris, entrar centenars de
preguntes per secretaria per blo-
quejar l’acció de govern... Nosaltres
respondrem totes les vegades que
calgui, però quan l’oposició et fa la
mateixa pregunta en tres comissions
diferents una setmana rere l’altra
està clar que ho fa des d’un interès
partidista per atacar i bloquejar el
govern. 

Moltes crítiques van adreçades, en
concret, a vostè. L’exalcalde Trias
ja parla d’una alcaldessa que “bà-
sicament es fa selfies”. Com s’ho
pren?
Entenc que l’oposició faci les críti-
ques que cregui convenients. És
necessari i saludable. Ara bé, crec
que la ciutadania, ja no jo mateixa,
agrairia que aquestes crítiques se
centrin en temes concrets que l’a-
fecten i que, sobretot, vagin acom-
panyades de propostes. 

Aquests primers mesos també ha
quedat clar que tindrà una forta
oposició per l’esquerra per part de
la CUP. La preocupa?
Preocupar-me, no. Però crec que
hem d’estar d’acord amb unes regles
mínimes de respecte mutu perquè
aquesta oposició sigui constructiva
i dels debats en surti alguna cosa in-
teressant per a la ciutat, que al cap i
a la fi és pel que estem aquí. Lliber-
tat d’expressió tota, però sense co-
accionar ni condicionar els altres.

Es veu quatre anys governant en
minoria?
Si fa falta, m’hi veig, sí. Ho estem fent
ja. Però també hem dit que som par-
tidaris d’arribar a acords el més am-
plis i estables possibles. Mentre això
no succeeix, com a mínim treballem
per arribar a pactes de ciutat sobre
temes concrets, com en el cas dels
refugiats. Sigui com sigui, la porta
està oberta perquè puguem arribar
a acords més estables amb les for-
ces que tenim coincidències pro-
gramàtiques.

Pensa en el PSC i Esquerra? Hi aca-
barà havent un pacte perquè en-
trin al govern?
Nosaltres estem oberts a parlar-ne,
però de moment no hi ha conver-

ses concretes sobre això. Estem en
un període electoral que no ho afa-
voreix. Ja s’anirà veient.

Vostè ho preferiria, però.
Jo sóc molt conscient que som el go-
vern més en minoria que ha go-
vernat Barcelona i, per tant, treba-
llarem per arribar a acords el més es-
tables possibles. Però en base al pro-
grama, això sí, no a interessos par-
tidistes.

Parlant del programa, una de les
decisions que ha pres fins ara que
ha generat més polèmica ha estat
la moratòria hotelera. Als barris on
no hi ha conflictes amb el turisme
es moderarà o s’eliminarà la me-
sura?
Primer deixin-me dir que el que vo-
lem fer és una política seriosa amb
el turisme. Ens hem trobat un turis-
me descontrolat que es va deixar to-
talment en mans de la iniciativa pri-
vada, com el cas de la Barceloneta,
on els veïns ens segueixen pressio-
nant i demanant reunions. Per això
hem d’escoltar tothom. Fem una
proposta en positiu: cal posar ordre
i els primers interessats són els em-
presaris del sector. La mesura que ci-
ten és temporal i ens ha de servir per
fer una foto fixa i aplicar solucions.

Ada Colau
Alcaldessa de Barcelona

Text: Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: Neus Marmol

“Cal posar ordre en el turisme: els
primers interessats són els empresaris”

“Estem oberts a 
parlar del govern amb
PSC i ERC, però per
ara no ho hem fet”

Entrevista
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Canviant de tema, vostè destina-
rà 96 milions del superàvit de l’an-
terior govern a polítiques socials.
A banda d’això, quines mesures es-
tructurals prendrà per reduir les
desigualtats?
D’entrada hem posat en marxa me-
sures de xoc com l’augment de be-
ques menjador o els ajuts al llo-
guer. Però cal pensar en una políti-
ca a llarg termini. Des de mesures per
governar l’economia de la ciutat i re-
distribuir millor els beneficis, com les
relacionades amb el turisme, fins a
grans projectes de ciutat, com im-
pulsar el transport públic desenca-
llant el projecte del tramvia i reacti-
vant les obres de la Sagrera. També
estem treballant per posar en mar-
xa un pla de barris, ja que els més cas-
tigats per les desigualtats necessiten
una intervenció extraordinària.

Parlant de pobresa, Barcelona ha
liderat la resposta de les ciutats en-
vers el drama dels refugiats. Està
previst que n’arribin uns 1.200. La
ciutat està preparada?
Sí, està molt més preparada que al-
tres ciutats. Té grans serveis tècnics,
d’emergència, protecció civil i social...
Amb el nou responsable, Ignasi
Calbó, estem treballant perquè s’a-
daptin els plans que ja tenim a
aquesta nova situació. És un repte
molt gran que tenim com a ciutat
perquè estem davant d’una crisi
sense precedents. La xifra que citen
encara no és oficial i, en tot cas, serà
per al novembre. Després en po-
drien venir més perquè estem par-
lant de centenars de milers de per-
sones que sol·liciten asil.

Tornant a temes més locals, ¿hi ha
una voluntat expressa de tirar
enrere projectes de CiU que ja es-
taven molt avançats? La xarxa
ortogonal de bus, el pla de la
Rambla, la gestió de dues escoles
bressol...
Nosaltres apostem per la xarxa or-
togonal, en som uns grans defen-
sors, però s’ha endarrerit una fase
perquè hi hagi participació veïnal per
una millor implementació. És una
clara aposta associada a la del tram-
via. El que sí que hem fet, perquè era
un compromís, és aturar processos
de privatització de serveis bàsics,
com és el cas de les escoles bressols. 

Aquest fet ha creat un problema
amb el nombre de places?
Treballarem perquè no sigui així. El
que hi ha és un problema de fons,
que és el govern espanyol del PP. Un
govern que atempta contra la sobi-
rania catalana i municipal i que amb
la Llei Montoro limita que no es pu-
gui fer oferta i contractació pública. 

El Top Manta és un altre dels rep-
tes que afronta. El repunt de la pro-
blemàtica es deu a una indefinició
del seu govern amb la qüestió, tal
com li han retret?
En primer lloc, lamento que alguns
partits de l’oposició hagin volgut uti-
litzar el Top Manta per atacar el go-
vern. Nosaltres hem mantingut els
dispositius de la Guàrdia Urbana
que ja funcionaven per encarar un
conflicte que no és nou. I quan
s’ha produït un incident amb vio-

lència, hem estat taxatius i hem dit
que no ho tolerarem. Dit això, el que
hem fet ha estat ampliar la respos-
ta. Només amb la gestió policial i
sancionadora de l’ordenança no
és suficient, perquè el fenomen es
manté igual des de fa anys. Cal do-
nar una resposta més integral que
vagi als orígens. Cal ampliar la in-
tervenció amb més educadors de
carrer i fent un pla transversal per co-
nèixer bé el fenomen i intentar in-
tervenir més en les causes.

També volíem preguntar-li pel
petit comerç, un sector que el té
preocupat amb el tema de les
terrasses i amb decisions com la
de prescindir de la pista de gel. Ha
començat amb bon peu amb els
comerciants?
Hem dit sempre que el comerç de
proximitat és essencial, i no només
per ser una de les principals activi-
tats econòmiques de la ciutat que
genera més llocs de treball que el tu-
risme. És el nostre model de ciutat,
diversifica l’activitat econòmica, co-
hesiona els barris, genera més vida,
seguretat, redistribueix la riquesa...
Per tot plegat hem ampliat  ajudes
i intervencions. Una de les coses que
ha fet el nou comissionat de Comerç,

Miquel Ortega, és augmentar en
160.000 euros les ajudes per gene-
rar més activitats de carrer als dis-
trictes i així beneficiar el comerç. I
anirem implementant diferents ac-
tuacions. Sobre el fet de retirar la pis-
ta de gel, la decisió responia a dife-
rents motius i ha tingut molt con-
sens a la ciutat. Seria criticable que

a canvi no féssim res, però diem que
la pista privatitzava l’ús de la plaça
Catalunya amb una activitat poc sos-
tenible i que la substituirem per ac-
tivitats de carrer, familiars, i diversi-
ficarem les actuacions perquè arri-
bin a més barris i districtes.

No podem acabar sense pregun-
tar-li pel procés sobiranista. Veu-
rem un Ajuntament més implicat
en el procés, a partir d’ara, per
aconseguir el referèndum vincu-

lant que vostè reclama per des-
bloquejar el conflicte?
Aquest és un dels grans temes
que no han de ser només cosa de
la formació que és al govern, sinó
que s’ha de decidir dialogant amb
la resta de grups municipals. Però
crec que és una evidència que cal
un referèndum, perquè el 27S ha
deixat uns resultats molt igualats en
clau plebiscitària però molt clars en-
vers el dret a decidir. Hi ha una ma-
joria de vots i d’escons que defen-
sa que els ciutadans es puguin ex-
pressar en un referèndum.

Es replanteja la seva posició res-
pecte a l’entrada de Barcelona a
l’AMI?
Nosaltres mantenim la nostra pos-
tura al respecte. Creiem que cal una
consulta a la ciutadania de Barcelo-
na perquè pugui decidir-ho ella ma-
teixa, però per fer-ho caldria que hi
hagués consens amb la resta de
grups municipals. És una possibilitat,
però crec que l’important no és si Bar-
celona entra a l’AMI o no. L’important
és poder fer un referèndum a Cata-
lunya per donar una sortida al con-
flicte. I amb això, com a demòcrates,
hi estarem compromesos i farem el
que estigui a les nostres mans.

“Només amb la
policia i les sancions

no se soluciona 
el Top Manta”

“Mantenim la nostra
postura respecte a

l’entrada de la 
ciutat a l’AMI”

Entrevista

La problemàtica de Can Vies
està en ‘stand by’ i és un dels rep-
tes del mandat. El col·lectiu vol
seguir la seva activitat al centre,
hi ha veïns i grups polítics que
demanen que s’enderroqui…
Què farà al respecte?
El govern està estudiant totes
les possibilitats i mantenint con-

verses amb les parts implicades.
L’actual Ajuntament es plante-
ja un diàleg franc i obert amb
totes les parts per trobar una so-
lució que permeti la convivèn-
cia de la transformació urba-
nística amb les activitats que es
puguin desenvolupar a l’entorn
de Can Vies.

“Volem un diàleg franc i obert per
trobar una solució per a Can Vies”

SANTS-MONTJUÏC
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Afectats per les expropiacions
del calaix de les vies s’organitzen
URBANISME4Un grup de veïns
afectats de les finques dels ca-
rrers de Burgos i Riera de Tena
per les expropiacions de les
obres del calaix de cobertura
de les vies es van reunir la set-
mana passada per organitzar-se
i aclarir dubtes a totes les per-
sones afectades.

Aquest grup de veïns denun-
cia que els afectats són una se-
tantena de veïns “i no els 50 que
a l’estiu es van publicar al BOE.
Aquella xifra no és real”, explica
Enric Jara, de la Comissió de
Veïns de la Bordeta, a aquesta pu-
blicació. Jara detalla que “ens or-
ganitzem per tal de fer visibles als
invisibles i conscienciar la gent

afectada, ja que en altres proces-
sos urbanístics ja vam veure com
els afectats van acabar sent més
dels que s’havia dit”. 

Ara, aquests veïns, després
que el període d’al·legacions
s’hagi allargat fins al tres de no-
vembre, intentaran buscar tota la
documentació que sigui possible
per tal de justificar que han vis-
cut en les finques afectades i
poder negociar el reallotjament
i les indemnitzacions.

Un cop acabi aquest procés
d’al·legacions, es farà una reso-
lució definitiva de béns i drets
afectats. Una tasca que els veïns
demanen que l’Ajuntament la
faci amb precisió i celeritat.

CELEBRACIÓ4Des de divendres
passat i fins diumenge que ve el
barri d’Hostafrancs està cele-
brant la seva Festa Major. 

La celebració, sempre al vol-
tant del Sant Àngel Custodi, té
aquest any una programació far-
cida d’activitats per a tots els
gustos que els veïns estan gaudint
o gaudiran aquests dies. El Ball de
Rams, la Fira de la Magrana, la
Fira Medieval, les dotze hores
de futbol sala, la tradicional tre-
pitjada de raïm...

La festa va arrencar divendres
passat a la Sala de Plens del Dis-
tricte amb el pregó d’Oriol Vidal,
periodista esportiu de TV3, i l’ac-
tuació de l’Orfeó Atlàntida.

El president de la Federació
d'Associacions, Entitats i Comis-
sions d'Hostafrancs (FAECH),
Josep Espín, remarca que “la
Festa Major és el reflex de la so-
cietat i, per tant, la nostra volun-
tat és continuar endavant, adap-
tant-la a cada moment i situació”.
Espín remarca el caràcter solida-

ri de la celebració, ja que “sempre
incorporem dintre de la progra-
mació activitats solidàries”.

La majoria de les activitats
més destacades d’avui fins diu-
menge se celebraran divendres i
dissabte. Entre aquestes, hi ha el
IX Festival de Música Jove, la sar-
dinada, la XXI edició del tradi-
cional ball de rams i ball de Fes-
ta Major amb la Cobla Sant Jor-
di Ciutat de Barcelona, la Tapa so-
lidària o el concert de l’Orquestra
Di-Versiones.

El carrer de Burgos, una de les vies afectades per les obres. Foto: Google Maps

Hostafrancs, de Festa Major

El Ball de Rams, un clàssic de la Festa Major. Foto: Twitter

Després de quatre anys tancat per
reformes, aquest diumenge va
obrir de nou les seves portes el
Museu Etnològic. Ho va fer amb
més de dos anys de retard res-
pecte al previst inicialment. 

El nou Etnològic reivindica
l’antropologia com a ciència fo-
namental per entendre el fun-
cionament de la “complexa i plu-
ral” societat actual. Més concre-
tament, les exposicions conviden
a reflexionar sobre diferents as-
pectes de la vida humana que són
universals, comparant l’entorn
quotidià que ens envolta amb el
nostre propi passat, així com
amb altres cultures. 

La nova etapa de l’equipa-
ment s’inscriu dintre del para-
digma de la museologia social,
plantejament que posa el museu

al servei de la societat i fomenta
la participació i col·laboració
amb els diferents agents que la
conformen.

Amb la remodelació, s’ha
aprofitat per reforçar el progra-
ma pedagògic amb propostes
educatives per a totes les etapes
de formació. El museu està divi-
dit en cinc plantes, entre les
quals es reparteixen la ‘Reserva

visitable’, l’exposició ‘Sentir el pa-
trimoni’, una sala polivalent per
fer actes i l’espai de les exposi-
cions temporals. Un dels canvis
més significatius ha estat a la se-
gona planta, on s’ha convertit la
distribució laberíntica  en un
espai diàfan i lluminós que per-
met recorreguts no lineals i una
percepció dels diferents àmbits
com un tot.

Diumenge l’afluència de gent va ser molt alta. Foto: Museu Etnològic

El Museu Etnològic reobre les
seves portes renovat del tot

» Feia quatre anys que estava tancat i ha obert amb 2 anys de retard
» Un dels seus objectius és entendre la “complexa” societat actual

Redacció
SANTS-MONTJUÏC

Agenda Nacional | Crida en suport als imputats del 9N 
L’ANC, Òmnium, l’AMI i l’ACM han convocat per al 13 i 15 d’octubre mobilitzacions en

defensa d’Artur Mas, Irene Rigau i Joana Ortega, imputats per haver tirat endavant
el 9N. La primera mobilització serà el dia 13 a davant dels ajuntaments catalans, 

mentre que el mateix 13 i el 15 s’acompanyarà els imputats a declarar al TSJC.
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Creu Coberta

Multitudinària Fira Medievala Creu Coberta
El cap de setmana passat des-
enes de milers de ciutadans van
envair el carrer de la Creu Co-
berta i el carrer del Consell de
Cent per conèixer un any més les
novetats de la Fira Medieval a
Creu Coberta, una iniciativa que

arribava a la desena edició carre-
gada d’activitats i de productes
diversos. Al llarg del cap de set-
mana també ens visitaren nom-
brosos amics, com el Director
General de Comerç de la Genera-
litat de Catalunya, Josep Maria

Recasens, el Regidor de Sants-
Montjuïc, Jaume Asens, l’anterior
regidor de comerç Raimond
Blasi, la consellera de comerç del
Districte Carolina López i el con-
seller del districte d’Hostafrancs
Domingo Alonso, a més de con-

sellers de tota la resta de forma-
cions polítiques.

Una de les novetats d’enguany
va ser, a més, la celebració del Pri-
mer Sopar Medieval i del Ball de
Fanalet. En fem un resum foto-
gràfic en aquest número.
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Creu Coberta recupera 

el Ball del Fanalet
L’Associació de Comerciants i
Veïns de Creu Coberta vam orga-
nitzar dues noves activitats en el
marc de la X Fira Medieval. Una
d’elles va ser el Sopar Medieval,
que tingué lloc al Meeting Point
Creu Coberta, i que oferí un
menú basat en llegums, carn i
peres al vi, en un entorn molt me-
dieval i amb actuacions de la
Compagnia di Santo Giuda i de la
ballarina Sonia Faria.

Un dels altres elements clàssics
de les Festes Majors i que Creu Co-

berta ha recuperat enguany ha
estat el Ball del Fanalet, que se ce-
lebrava antigament al nostre barri,
en el marc de les festes majors, i
que ara hem tornat a celebrar. Tin-
gué lloc a l’escenari principal el
dissabte a la nit, durant l’especta-
cle de l’Albert Malla del Cocodrilo
Club. Els guanyadors, que foren
qui aguantaren més temps amb
l’espelma encesa, s’endugueren
uns obsequis de l’associació.

L’any que ve ens hi trobarem
de nou.
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Agenda del Meeting Point

Concert Noves Veus - Boig per tu
El pròxim 16 d’octubre, a
partir de les vuit del vespre
el Meeting Point Creu Co-
berta acullirà el Concert
Noves Veus – Homenatge a
Carles Sabater, en motiu de
la presentació del llibre Boig

per tu, de l’escriptor Jordi
Folck. Un conjunt de músics
com Leds, O’Wamb, Music
Vox, Xavi Túrnez, Jocpe, DJ
Marian Ariss i l’Escola Supe-
rior de Música Jam Session,
a més de la Jove Orquestra

de Cambra de la Passió d’Es-
parreguera participen d’a-
questa vetllada musical i
literària on coneixerem els
secrets del darrer any de
Carles Sabater, mític com-
ponent de Sau.

- Entrada concert: 10 euros
- Entrada concert + llibre: 20 euros

- Botigues associades: Entrada lliure
* Es podran adquirir els llibres al Meeting Point

“Sopars que importen” 

Dinners That Matter (Sopars que
importen) és una iniciativa solidà-
ria creada per inspirar i generar
col·laboració entre comensals, res-
taurants i empreses compromeses
amb la seva comunitat local. Els
Sopars que importen se celebra-
ran trimestralment. Aquest dijous
8 d’octubre tots els restaurants
participants, entre ells la Bodega
La Monumental, de Creu Coberta,
faran una donació del 25% de la
facturació d’aquella nit als Amics

de la Gent Gran i a l’Hospital Sant
Joan de Déu. Participar-hi és molt
senzill! Només cal que avisis els
teus amics o familiars i facis una re-
serva en un dels restaurants parti-
cipants la nit de l’esdeveniment. Us
hi esperem!

www.dinnersthatmatter.org

per Amics de la Gent Gran i Sant Joan de Déu  
La Bodega Monumental s’hi afegeix un cop més

El Meeting Point, un espai per a les entitats
Des de fa unes setmanes, diverses
entitats s'han sumat al projecte
de Creu Coberta, que vol conver-
tir un dels murs del Meeting Point
en una xarxa ciutadana d'entitats
i veïns, un espai on conèixer la di-

versitat social, cultural, veïnal, es-
portiva... que hi ha als barris de
Sants, Hostafrancs i la Bordeta. Si
encara no teniu la vostra, poseu-
vos en contacte amb nosaltres a
albert@creucoberta.com.
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L’art de comprarté recompensa

Un poble medieval,al Poble Espanyol

Aquesta tardor a l’Arenas de Barcelona
premiarem la compra en qualsevol botiga
de moda i complements amb una entrada

doble de cinema. El requisit serà presentar
un tiquet de compra, igual o superior a
40€, i realitzat solament en les botigues de
moda o complements del centre, en el
Punt d'Informació (11:00 a 20:00). Tots
aquells que hi participin podran endur-se
una entrada doble de cinema vàlida per a
un període de tres mesos i per utilitzar als
cinemes Balaña d'Arenas. La promoció
serà vàlida únicament els dies que duri
l'acció del 7 al 27 d'octubre i fins a esgotar
existències.

A l’Arenas des del 7 al 27 d'octubre
Canvia el teu look i estrena-ho anant al cinema gratis!

El Poble es convertirà del 23 al 25 d’oc-
tubre en un veritable poble medieval
amb escuts heràldics, tendals, esten-
dards, mercat, animació i un munt d’ac-
tivitats perquè tota la família passi una
gran jornada! Començarà divendres 23 a
partir de les sis de la tarda, amb una gran
inauguració amb un espectacle de foc.

La Plaça Major és el centre neuràlgic
i lloc de reunió a tots els pobles. Per això
s’hi ubicarà un mercat amb més de 80
parades d’artesania, embotits, format-
ges, rebosteria i una taverna. Els més
petits de la família gaudiran de valent
amb el racó infantil que situarem al Ba-
luard: Tir amb arc, falconeria, defensa la
muralla, reconstrueix el castell, vesteix a
la dama, setge al castell... Un viatge en el
temps!

Què seria d’aquesta època sense ca-
vallers? Al Jardí Escultòric s’hi establirà el

Campament on s’exposarà armament
de l’època: armadures, escuts i d’altres
elements decoratius que faran d’aquest
espai un veritable espectacle. També, i
com no podia ser d’altra manera, hi
haurà espai per la màgia i el misteri: l’es-
pai esotèric, amb 5 endevinadores.
Però això no és tot: La Fira Medieval serà
una gran jornada festiva en la qual hi
haurà grups d’animació distribuïts pels
carrers i places del Poble: pregoners,
malabars, cercavila, titelles... Diversió as-
segurada!

L’entrada per a menors de 12 anys
serà gratuïta i pels adults residents

de Catalunya, 4€. 

Més informació a 
www.poble-espanyol.com
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Imatge d’una de les terrasses del carrer Blai. Foto: Twitter

Som Paral·lel torna a demanar
menys terrasses al carrer Blai

URBANISME4El president del
grup municipal del PP, Alberto
Fernández Díaz, va reclamar fa
uns dies el compliment de la sen-
tència judicial que autoritza l’en-
derroc de Can Vies. Segons Fer-
nández, no fer-ho significa “an-
teposar el col·lectiu okupa als
veïns de Sants”. En la mateixa lí-
nia es va pronunciar el conseller
portaveu del PP al Districte, Jose
Antonio Calleja, que va afegir
que l’okupació de Can Vies “està
impossibilitant que es pugui con-
nectar la sortida de metro de
Mercat Nou fins a Jocs Florals i el
passeig de Sant Antoni”.

Per la seva banda, des del
Districte recorden que la solució
per a Can Vies “és complexa i re-
quereix el treball de tots”.

El PP demana de
nou l’enderroc 
de Can Vies

REFORMA4Les obres de remo-
delació dels Jardins de Can
Mantega van començar a finals
de setembre després d’haver
acumulat diversos ajornaments. 

La reforma d’aquest espai,
que havia de començar a l’abril
després d’anys d’endarreri-
ments, permetrà que aquesta
zona verda situada al cor de
Sants, entre els carrers Joan
Güell, Violant d’Hongria Reina
d’Aragó, Torrent de Perals i Ro-
sés, presenti una imatge total-
ment renovada quan les obres
acabin, previsiblement el febrer
de l’any que ve.

Un cop acabin les obres, l’es-
pai tindrà el paviment renovat,
zones de joc infantils, una àrea
per a gossos, nova vegetació
amb un sistema hidràulic de
reg, nou mobiliari i una zona de
petanca.

Comencen les
obres dels Jardins
de Can Mantega

La plataforma Som Paral·lel ha
tornat a posar en marxa la seva
maquinària de protesta per exi-
gir que s’aturi la saturació que,
denuncien, pateix el carrer Blai.

El passat 23 de setembre la
plataforma va publicar a la seva
pàgina web un escrit on assegu-
raven haver tingut “constància
de la reunió de la Taula per es-
tudiar les ordenances singulars
de terrasses, entre elles les de
Blai”. Tot seguit, denunciaven

que se’ls havia “negat” la possi-
bilitat d’assistir-hi tot i haver de-
manat ser a la reunió.

La resposta a aquesta de-
núncia va arribar en boca de la
consellera del Districte pel Poble-
sec, Carolina López, que en una
publicació al Facebook de Som
Paral·lel va aclarir que la reunió
era de “la Comissió Tècnica de
Terrasses”. Una trobada, afegia
López, que “no ha estat per
aprovar cap ordenació singu-
lar, ja que aquestes les aproven
les comissions de govern del
Districte que la impulsa”. Per
acabar, López va assegurar que
“abans que s’aprovi aquesta or-

denació farem un retorn a veïns
i titulars d’establiments de pú-
blica concurrència”.

En declaracions a aquesta
publicació, el portaveu de Som
Paral·lel ha assegurat que tenen
el compromís de l’Ajuntament
de posar en marxa un procés
participatiu. Tot i això, Serra avi-
sa que ara és hora “d’anar de
cara a barraca per prendre me-
sures aviat”. Al mateix temps, re-
corda que la posició de la plata-
forma i els veïns és la de dema-
nar “una reducció de l’horari i
del nombre total de terrasses i
taules i un o dos dies al mes sen-
se terrasses”.

Albert Ribas
EL POBLE-SEC
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Una mostra totalment consoli-
dada. Així es pot descriure la
Fira Medieval de Creu Coberta,
que es va celebrar el cap de set-
mana passat i que va aplegar mi-
lers de visitants durant els dos
dies que va durar l’esdeveni-
ment, un “èxit” segons l’eix. 

Dissabte la fira va arrencar
amb dos espectacles a càrrec de
Tallaferro i dels Ministrers de
l’Aixada, que van recordar els
temps de Jaume I El Conqueri-
dor i la importància de la figu-
ra del drac en l’imaginari me-
dieval. El dia, a banda de les pa-
rades dels comerciants, va avan-
çar amb malabars, màgia i, per
primer any, un sopar medieval
amb un èxit de participació. 

L’endemà va començar amb
un programa similar al del dia

anterior, i va tancar amb jocs
malabars a càrrec de SucsPirArt
Diables de la Verneda.

Els organitzadors de la Fira
Medieval també van voler en-
grescar els visitants amb dos
concursos. Un era el d’Insta-
gram, que convidava el públic
assistent a fer fotografies de la
mostra i penjar-les a la cèlebre
xarxa social. Per altra banda,
Creu Coberta també va organit-

zar un certamen de vestits me-
dievals. Els vestits més originals
van rebre un premi de l’asso-
ciació comercial. 

A la cita comercial s’hi van
acostar diverses personalitats,
com ara el regidor del Districte,
Jaume Asens; la consellera de
comerç de Sants-Montjuïc, Ca-
rolina López, i el director gene-
ral de Comerç de la Generalitat,
Josep Maria Recasens.

La fira es va celebrar el cap de setmana passat. Foto: Creu Coberta

Creu Coberta viatja al passat
amb la desena Fira Medieval

» El sopar d’època de dissabte i els concursos van ser els plats forts
» L’associació qualifica “d’èxit” l’afluència de visitants a la mostra

Botiguers i consistori signen
un conveni de col·laboració

ACORD4La Fundació Barcelo-
na Comerç ha signat un conve-
ni de col·laboració amb l’Ajun-
tament per a la dinamització
dels eixos comercials de la ciu-
tat. En aquest sentit, la fundació
rebrà una subvenció de 385.000
euros que destinarà a organitzar
actes de promoció del petit co-
merç a Barcelona, com ara el
programa de passarel·les de
Moda al Carrer, la trobada Vi-
trines d’Europe, l’elaboració de
l’Indicador de Comerç Barcelo-

na (IcoB) o a l’organització d’ac-
tes durant Nadal. 

La signatura d’aquest acord
es va fer ahir en el marc d’una
reunió entre l’alcaldessa, Ada
Colau, i els patrons de la Fun-
dació Barcelona Comerç -els
presidents dels eixos comercials
que representa–, encapçalats
pel seu president, Vicenç Gasca.
Durant la reunió, els presidents
dels eixos van aprofitar per co-
mentar amb la batllesa la situa-
ció actual del comerç de la ciutat. 

Arriba la segona edició 
de la ruta ‘La Marina Tapea’

GASTRONOMIA4Els comer-
ciants de la Marina ja treballen
per arrencar la segona edició de
la ruta de tapes La Marina Ta-
pea, que començarà el pròxim
30 d’octubre. 

La ruta gastronòmica, que
s’allargarà fins al 18 de desem-
bre, oferirà una tapa més una be-
guda a escollir per un preu d’1,95
euros. Des de l’associació es
destaca “l’experiència” aconse-
guida durant la passada edició i
s’assegura que el resultat de la
pròxima ruta ha de deixar “unes
tapes encara millors”. 

Aquest esdeveniment vol ser-
vir perquè tant els veïns i veïnes
com els visitants de fora del ba-
rri “descobreixin els vells i els
nous establiments i passegin
pel barri”. 

Per participar en aquesta
nova ruta de tapes, els restau-
radors de la Marina han prepa-
rat noves creacions gastronò-
miques especialment fetes per a
l’ocasió, basades en la cuina tra-
dicional, exòtica, popular, me-
diterrània i, “sobretot, de quali-
tat”, remarquen des de l’asso-
ciació organitzadora. 

Els guardons del comerç local
canvien de nomenclatura

HOMENATGE4El lliurament del
Premi Comerç Barcelona –els
antics guardons Barcelona, la
millor botiga del món–, ja té
data. El pròxim 27 d’octubre
l’Auditori acollirà la 18a edició
d’aquest premi que reconeix la
tasca dels botiguers a l’hora
d’impulsar el petit comerç de
proximitat. 

El canvi de nom respon a la
voluntat municipal d’adaptar
els premis a la visió actual que es

té de Barcelona, ja que el nom
anterior “simplificava en excés la
imatge de la ciutat”. La convo-
catòria d’enguany consta de vuit
modalitats. El nombre de mo-
dalitats ha anat creixent amb els
anys, ja que en les primeres edi-
cions només n’hi havia cinc. 

Aquests premis els organitza
l’Ajuntament mitjançant la seva
àrea de comerç, i ja s’ha conso-
lidat com un dels guardons més
importants del sector. 

Solidaritat | Projecte Home obre una botiga de Roba Amiga a la Marina
L’ONG Projecte Home Catalunya ha obert una botiga de Roba Amiga al barri de la Marina de 

Port. Es tracta d’un establiment de roba de segona mà que dóna feina a persones en situació de risc 
d’exclusió social i amb dificultats a l’hora d’inserir-se al mercat laboral. Roba Amiga és una xarxa de 

botigues especialitzades en roba de segona mà que té un conveni amb la Fundació Formació i Treball. 

Redacció
HOSTAFRANCS

El conveni es va signar ahir durant una reunió amb l’alcaldessa. Foto: FBC
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Afronta un Nadal sense la
pista de gel de plaça Cata-
lunya. Considera encertada

aquesta decisió de l'Ajuntament?
No. Era un acte consolidat i en-
guany hauria estat el cinquè any. Però
l’espai on s’ubicava és públic i l’A-
juntament el cedeix a qui creu. Res-
pectem la seva decisió, tot i que per
a nosaltres era molt important. 

Com a alternativa a la pista, fa poc
va parlar sobre una “descentralit-
zació” dels actes de la Fundació
durant el Nadal. En què consisti-
rà aquest nou model?
Quan ens van dir ‘no’ a la pista de gel,
vam presentar un projecte amb di-
verses activitats rotatives i itinerants
als diferents eixos de la ciutat. Ens
agradaria, no obstant això, que la co-
ordinació dels actes es fes entre la
Fundació i l’Àrea de Comerç. Però en-
cara no sabem com es farà. 

No hi haurà, llavors, cap acte cen-
tral com la pista...
Organitzat per la Fundació no. No sa-
bem si l’Ajuntament celebrarà algu-
na cosa. Nosaltres volem descentra-
litzar els actes a tots els districtes. La
pista de gel, per les seves dimensions,
no es podia ubicar a gaires llocs. 

Per altra banda, el govern muni-
cipal vol implementar un enllu-
menat nadalenc “més sostenible”.
Creu necessari aquest canvi?
No ens podem posar benes abans de
fer-nos la ferida. Ara estem parlant de

l’enllumenat de Nadal del 2015 el
qual, per a la tranquil·litat dels nos-
tres companys botiguers, conti-
nuarà sent igual que el passat, ja que
la subvenció de l’Ajuntament es
mantindrà. No passa el mateix, però,
amb la subvenció per il·luminar
Muntaner i Via Laietana, els dos ca-
rrers que es volien enllumenar mit-
jançant un concurs públic. 

L’Encén el Nadal...
Sí. Es premiarà els guanyadors, però
l’enllumenat no es col·locarà a no ser
que hi hagi un acord entre els boti-
guers d’aquella zona i el consistori per
pagar la il·luminació al 50% cadascú,
com es fa a la resta de carrers.

Amb més o menys llums, com es
presenta la campanya de Nadal? 
Les expectatives són bones. Els indi-
cadors econòmics ens mostren que
la baixada de les vendes ja s’ha atu-
rat. Això no vol dir, però, que hàgim
de tirar coets. Ara ja estem començant
a remuntar, i esperem que, de mit-
jana, ens vagi millor. 

Fa un any, vostè ens va dir en una
entrevista que el petit comerç bar-
celoní “havia albirat terra”. Podem
dir, dotze mesos més tard, que el
sector ha arribat a la costa?
Si no hi ha cap factor aliè que pro-
voqui un canvi de la dinàmica, sí. 

El top manta podria ser un d’a-
quests factors externs de què em
parla. Creu que l’Ajuntament ac-
tua amb fermesa davant d’aquest
fenomen? 
En aquesta problemàtica han coin-
cidit diversos factors: un canvi d’
Ajuntament, la sensació que el nou

equip de govern seria més permis-
siu i el fet que a l’estiu hi ha més man-
ters. Tot això ha provocat un augment
dels manters als carrers i menys efec-
tius de policia amb unes directrius
d’actuació, creiem, poc clares. 

Ara ja ha passat l’estiu. 
Esperem que minvi la presència de
manters a la ciutat i s’encari aquest
problema, que no només és una di-
ficultat per als botiguers, sinó que
també és una qüestió social. Com-
prenem que aquesta és la forma de
viure de moltes persones, però això
s’ha de solucionar perquè no es
pot permetre que molts carrers
amb fort trànsit de vianants estiguin
inundats de mantes. 

O de terrasses... Considera ne-
cessari reduir-les, tal com es plan-
teja des del govern municipal?
Aquest és un tema complicat. Hi ha
molts bars que tiren endavant grà-
cies a les seves terrasses. Els nostres
passadissos són els carrers de la ciu-
tat, per on la gent hi passeja. Per tant,
volem que estiguin ordenats, però
també creiem que les terrasses ani-
men la vida dels nostres carrers.
Hem de ser sensibles amb aquesta
qüestió.  

S’han posat en contacte amb vos-
tès des de l’Ajuntament per trac-

tar la possible reducció o no de les
terrasses?
No, però nosaltres som part interes-
sada i hem demanat participar-hi.

Unes terrasses que se solen omplir
de gent els diumenges. Com
afronten l’obertura en festius de
cara a l’any vinent?
En aquest tema hem de seure a ne-
gociar amb totes les organitzacions
que formen part del món del comerç
i els sindicats. 

Aquests diumenges servirien per
atraure turistes, un sector que l’A-
juntament també s’ha proposat re-
gular. Com afectaria al comerç
una reducció dels visitants?
No es tancaran instal·lacions, els tu-
ristes seran els mateixos. Ordenar la
casa no vol dir tancar-la. És bo, tan-
mateix, que hi hagi una visió de fu-
tur positiva perquè les inversions
no marxin. El que també seria bo és
esponjar el turisme a altres zones de
la ciutat, perquè doni vida als barris
i els turistes puguin descobrir noves
icones de Barcelona. 

Nadal, terrasses, top manta, tu-
risme... Creu que han començat
amb bon peu amb el nou govern?
Sí. L’escenari ha canviat i hi ha uns ac-
tors que no coneixem, però creiem
que hi ha d’haver una relació de con-

fiança perquè ens puguem conèixer
i crear vincles que abans no hi eren
perquè no ens coneixíem. Hem d’a-
conseguir entre tots que no hi hagi
barreres i tenir un diàleg franc. 

Un punt de partida és el conveni de
col·laboració que han signat re-
centment?
Sí. Aquest és un acord que valorem
molt positivament, perquè ens dóna
eines importants per dinamitzar els
nostres eixos. A més, amb el comis-
sionat de Comerç, Miquel Ortega,
hem tingut diverses reunions i anem
pel bon camí pel que fa al diàleg i a
la coneixença. Que després puguem
estar d’acord amb moltes coses... el
camí ens ho dirà. 

Sigui com sigui, seguirà Vicenç
Gasca al capdavant de la Fundació
per afrontar els reptes del comerç
local en els pròxims anys?
Acabo mandat a principis de l’any
que ve, però restaré a disposició
del nou president. 

Quina és la relació de la Fundació
amb Barcelona Oberta? 
Tots els criteris són respectables. A la
Fundació hi havia diferents postures
que feien que el discurs no fos tan
complet com ho és ara, on la majo-
ria dels patrons de la Fundació de-
fensem la mateixa línia. 
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F. Javier Rodríguez
BARCELONA

Vicenç Gasca és el president de la Fundació Barcelona Comerç

Als peus d’un Mercat de Sant Antoni encara en obres, Vicenç Gasca, 
que finalitzarà el seu mandat a principis de l’any que ve, fa una crida 
al diàleg per consolidar el model barceloní de comerç de proximitat. 

“Hem d’aconseguir eliminar les barreres 
i tenir un diàleg franc amb el nou govern”
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La UE Sants es va imposar diu-
menge passat amb contundència
al Martinenc (4-0) en el derbi de
la cinquena jornada de la Pri-
mera Catalana. Un gol de Peke i
un hat-trick de Sergio Navarro
van deixar els tres punts a l’E-
nergia, de manera que els de Tito
Lossio escalen fins a la segona
posició de la classificació.

Els verd-i-blancs van bus-
car la porteria contrària des del
primer minut i van tenir les mi-
llors ocasions. Peke va inaugurar
el marcador al minut 22 rema-
tant una centrada de Navarro
des de l’extrem esquerre. Els
hortencs van reaccionar i van fer
treballar de valent Carlos Blan-
co, que també va veure com el
travesser li donava un cop de mà
en un xut de Tamba Kanteh.

La segona part va ser molt més
esbojarrada. El Sants es va quedar
amb 9 homes després de dues ex-
pulsions per vermella directa. La
primera la va veure Gala al minut
54 per protestar una decisió ar-
bitral i la segona va ser per a Ar-
bulu al minut 59 per una dura en-
trada sobre Álex Hidalgo.

Els d’Agustín Vacas conti-
nuaven atancant la porteria sant-

senca, però aleshores va aparèixer
el gran nom del partit, el davan-
ter Sergio Navarro. Més murri que
la defensa va fer el segon al minut
63, el tercer al 76 i va arrodonir la
seva gran tarda des del punt de
penal al minut 84.

Lossio es va mostrar molt or-
gullós dels seus homes, que visi-
taran el Municipal de l’Escala
diumenge a les 5 de la tarda.

L’equip va mostrar la seva millor versió al derbi. Foto: UES

El Sants supera el Martinenc 
amb ‘hat-trick’ inclòs de Navarro
» Amb la victòria, els de Tito Lossio escalen fins a la segona posició 

» Els santsencs visiten el Municipal de l’Escala aquest diumenge

Castillejo i Viñas s’imposen en 
la quarta edició del Correbarri

ATLETISME4Els atletes Carles
Castillejo, que va córrer per Nou
Barris i Enka Viñas, que ho va fer
per Sant Andreu, van ser els
guanyadors individuals de la
quarta edició del Correbarri, la
prova atlètica de 10 quilòmetres
que enfronta els districtes de la
ciutat.

Més de 4.000 corredors van
omplir els carrers de la ciutat
diumenge passat, cadascun d’ells
amb una samarreta d’un color que

representava el districte pel qual
competien.

Sant Martí va aconseguir la
victòria un any més amb 4.435
punts, i va completar el seu pò-
quer particular en la competició.

SANTS-MONTJUÏC, EL SISÈ
Pel que fa a la classificació per dis-
trictes, Sants-Montjuïc va acabar
en sisena posició amb 7.972
punts, en el que és la pitjor clas-
sificació històrica a la prova.

El JAC aconsegueix la primera
victòria del curs per la mínima

BÀSQUET4La competició i les
emocions fortes han tornat a
l’Espanya Industrial. Després
de l’ajustada derrota a Sabadell
de fa 10 dies (90-85), diumenge
passat el JAC va aconseguir la
primera victòria in extremis
contra el CB Salt (75-74) a l’Es-
panya Industrial.

Els de Miki Larraz van saltar
a la pista buscant la primera vic-
tòria del curs davant d’un equip
que també volia aconseguir els
primers dos punts. 

La igualtat va ser la tònica del
partit des del salt inicial, tot i que

els gironins van aconseguir una
renda a favor seu de 10 punts
amb la qual van marxar al des-
cans (32-42).

Els liles van carregar piles
abans del tercer quart, que es van
endur per 13 punts de diferència,
de manera que el partit va estar
ajustat fins al final. Els visitants
van tenir l’opció de guanyar
amb un llançament sobre la bot-
zina, però Guillem Pascua no va
tenir punteria.

El pròxim partit dels sant-
sencs torna a ser a casa, dissab-
te a les 6 contra l’Arenys.

El masculí del Mediterrani cau
contra l’Atlètic Barceloneta

WATERPOLO4Mal debut a la
lliga per al sènior masculí del
Mediterrani. L’equip de Marc
Comas va patir la primera de-
rrota del curs dissabte passat a
la piscina de Sant Sebastià con-
tra l’Atlètic Barceloneta (14-4) en
un partit per oblidar. 

Els mariners havien resolt el
partit al descans, amb dos par-
cials de 5 a 2 i 4 a 0 que conver-
tien la remuntada del Medi en
una quimera.

Els santsencs buscaran la
primera victòria aquesta tarda a
tres quarts de  a la piscina Josep
Vallès contra el Mataró.

EL FEMENÍ DEBUTA DISSABTE
Per la seva banda, el primer
equip femení encara no ha co-
mençat la competició. Les sant-
senques debutaran davant del
seu públic aquest dissabte a les
12 del migdia contra la Escuela
de Waterpolo de Saragossa.

Redacció
SANTS-MONTJUÏC

Els primers classificats de la general masculina. Foto: Correbarri

Exposició | El Museu Olímpic exhibeix un concurs d’humor gràfic
Des del passat dia 1, el Museu Olímpic Joan Antoni Samaranch acull l’exposició de les

obres premiades al 5è Concurs Internacional d’Humor Gràfic Esportiu. El grec Grigoris
Georgious va ser el guanyador del certamen amb la seva obra Esport a la cuina. Aquesta i
altres il·lustracions es podran visitar a la muntanya de Montjuïc fins al dia 1 de novembre.
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AGENDA    UINZENALQ
DIJOUS 22 D’OCTUBRE
20:00 Concert solidari Som refugi, una ocasió

per recollir diners per als refugiats de la cri-
si de la Mediterrània, amb artistes com Síl-
via Pérez Cruz, Joan Colomo o Manos de Topo,
entre altres. / Sala Apolo. 

AVUI DIMECRES 7 D’OCTUBRE
18:30 Inauguració de l’exposició itinerant Co-

lors del Barri, que tindrà lloc a l’espai poliva-
lent de la Sala Nova de Sant Medir al carrer
Constitució. 

AVUI DIMECRES 7 D’OCTUBRE
19:00 Xerrada informativa per trobar eines

per buscar feina a càrrec del Punt d’Informació
Juvenil de Sants-Montjuïc. La trobada tindrà
lloc a la sala polivalent de la biblioteca Fran-
cesc Candel. 

A PARTIR DEL 9 D’OCTUBRE
Matí-Tarda Incòlume. Natures mortes del Segle

d’Or. Exposició que mostra un missatge sim-
bòlic relacionat amb el context històric i
moral en què van ser creades les imatges. /
Museu Nacional d’Art de Catalunya.

FINS AL 22 D’OCTUBRE
Matí-Tarda Festes i tradicions de la Marina dels

80, una mostra que recull imatges captades
fa trenta anys que reflecteixen les festes i tra-
dicions populars de la Marina, a càrrec de Jo-
sep Vicens Busquets. / Casa del Rellotge. 

AVUI DIMECRES 7 D’OCTUBRE
18:00Tallers de descoberta. Diversió al bany: fem

sabó i bombes de bany, un taller a càrrec de
Laura González. Cal inscripció prèvia a la bi-
blioteca Francesc Candel. 

DIVENDRES 9 D’OCTUBRE
18:00 Sac de rondalles. Contes per a pares i fills.

Activitat per descobrir el plaer d’escoltar cà-
lides històries de la mà dels fills. A càrrec de
Gina Cotet. Entrada lliure. Activitat per a ma-
jors de quatre anys. / Biblioteca Vapor Vell. 

DIUMENGE 18 D’OCTUBRE
12:00 Partit de futbol entre la UE Sants i el Gi-

rona B, corresponent a la setena jornada de
competició del grup 1 de Primera catalana.
/ Camp de l’Energia. 

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

El taller d’aquest mes d’octubre per a
infants al Poble Espanyol tractarà so-
bre la creació de barrets originals de
professions com policia, o esportista.
/ Poble Espanyol. 

Taller de creació
de barrets

Dg. 11 d’octubre a les 10:00

La conferenciant Maria Isabel Pijoan
celebrarà un col·loqui d’entrada gra-
tuïta sobre la figura del mític poeta ca-
talà. / Secretariat d’Entitats de Sants-
Hostafrancs i la Bordeta. 

Conferència sobre
Miquel Martí i Pol

Demà dj. 8 d’octubre a les 17:30

Arriba la 21a edició d’aquesta cita ja
consolidada de la festa, en aquesta oca-
sió amb la Cobla Sant Jordi Ciutat de
Barcelona. / Plaça Joan Pelegrí. 

Festa Major d’Hostafrancs
Ball de rams

Ds. 10 d’octubre a les 21:00

El JAC rep a casa l’Arenys Bàsquet Jo-
ventut, en un partit corresponent a la
tercera jornada de competició del
grup C de la Lliga EBA. / Espanya In-
dustrial. 

Partit de bàsquet
JAC-Arenys

Dg. 11 d’octubre a les 18:00
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AVÍS IMPORTANT!

Fotografies de les instal·lacions de la Clínica Dental Esmail

c/ Joan Güell, 180 · Barcelona · Tel. 93 439 24 62

www.esmaildental.com

La CLÍNICA DENTAL ESMAIL
selecciona pacients que ne-
cessiten tractaments amb im-
plants. Li oferim el tractament
en condicions especials, prè-
via revisió per avaluar les con-
dicions de l’os.

Els interessats poden trucar

al telèfon 93 439 24 62 per a
la revisió amb el cirurgià i ava-
luar cas per cas.

El tractament és totalment
gratuït, només pagament de
l’implant i la funda. El finan-
cem sense interessos.

Places limitades.

La CLÍNICA DENTAL ESMAIL
selecciona pacients que neces-
siten tractament d’ortodòncia
per a estudi fotogràfic. Oferim el
tractament en condicions espe-
cials.

Aparatologia gratuïta (la tèc-
nica d’autolligats més moderna

del món), només pagament de
la quota mensual del tracta-
ment.

Interessats trucar al telèfon
93 439 24 62 i reservar torn per
avaluar els casos que els ne-
cessitin.

Places limitades.

»Seleccionem pacients per a tractament d’ortodòncia
per a projecte de freqüències fotogràfiques

» Seleccionem pacients 
per a col·locació d’implants
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